
       
 
 
 
Dagsorden  
afsluttende møde i LD-projekterne Forsøgsviden til økologisk kløvergræsproduktion og  
Økologisk vinterraps – landmandens vej til stabile og høje udbytter.    

 
Vojens den 14. december 2018 
 

 
Flemming Skov, Esben Møller Xu, Inger Bertelsen, Sven Hermansen og Casper Laursen, Seges, Poul Chri-
stensen, OERD, Jesper Fog ØL. 
 
Velkommen til mødet 
Præsentation 
Mødeleder og referent, Sven Hermansen 
 
Gennemgang af kløvergræs, ”Forsøgsviden til økologisk kløvergræsproduktion” 
Inger Bertelsen 
 
 
Diskussion og anbefalinger til det videre udviklingsarbejde 
 
Gennemgang af projekt: Økologisk vinterraps – landmandens vej til stabile og høje udbytter 
Casper Laursen 
 
Diskussion og anbefalinger til det videre udviklingsarbejde 
 
Frokost og afslutning 
 
  



       
Referat afsluttende møde i LD,    

Vojens den 14. december 2018 
 

Deltagere: Flemming Skov, landmand Vojens, Esben Møller Xu, landmand Varde, Inger Bertelsen, Sven 
Hermansen og Casper Laursen, Seges, Poul Christensen, OERD, Jesper Fog ØL. 
 
Velkommen til mødet 
Præsentation 
Mødeleder og referent, Sven Hermansen 
 
Gennemgang af kløvergræsprojekt, ”Forsøgsviden til økologisk kløvergræsproduktion” 
Inger Bertelsen 
 
Afgræsningsblandinger: 
Sammensætningen af den optimale blanding der kan holde til minimum 5 brugsår. Timothe er som ingredi-
ens med til at hæve udbytte, uden at det går ud over kvaliteten. Strandsvingel markerer sig som en af de 
dårligste både mht kvalitet og udbytte. 
 
Diskussion og anbefalinger til det videre udviklingsarbejde 
• Fokus på etablering og behandling af det nye udlæg. Rådgivning om at udbyttet i dæksæden er omvendt 

proportionalt med kvaliteten af udlægget. 
• Afgræsning frem for høst af de første slæt i den nye mark. 
• Antal frie år: 4 år er bedre end 2 år 
• Isåning (vedligeholdelse frem for reparation) i mere permanente kløvergræsmarker. Altid med fokus på 

kvalitet og udbytte. Tvivlsom forretning siger gruppen. 
• Persistens af kløver 
• Tættere såning, kryds, 6 cm osv. 
 
Gennemgang af projekt ”Økologisk vinterraps – landmandens vej til stabile og høje udbytter” 
Casper Laursen 
Der blev fremvist foreløbige opgørelser af de to første års dataindsamling i 68 marker. Det blev understreget 
at metoden er afhængig af alle tre års indsamling, så der kommer til at indgå 100 marker i datasættet, førend 
der kan laves robuste statistiske analyser. Der er dog allerede tegn på tendenser til sammenhænge mellem 
forfrugt og udbytte, hvad der også forventes. 
 
Diskussion og anbefalinger til det videre udviklingsarbejde. 
Det blev diskuteret om det var muligt at medtage data fra de marker der ikke er kommet frem til høst, altså 
med udbyttet 0 kg/ha. Det vil være med til at give et mere nuanceret billede af især etableringsfasen. 
Jesper Fog, ØL fremlagde beslutningsstøtteprogram der er udviklet i deres vinterrapsprojekt. Programmet 
kan ved hjælp at indtastninger på en række dyrkningsparametre angive et udbyttepotentiale og/eller en be-
slutningsstøtte om hvorvidt afgrøden skal overleve til høst eller pløjes om til en anden (forårssået) afgrøde. 
 
Poul Christensen, OERD, fortalte om de dyrkningsdemoer der er påbegyndt på Stenalt Gods i efteråret 2018 
 
 


